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Abstract


الملخص

يعد حلم الفاروا (Varroa destructor) من أبرز الآفات التي تصيب نحل العسل على مستوى العالم، والتي تُحدِث الإصابة به خسائرَ مباشرةً وغير مباشرة تؤدي في النهاية إلى فقدان طوائف نحل العسل، ما لم يتم معالجتها، كما تتجاوز خسائرُ الإصابة به خسائرَ الإصابة بآفات نحل العسل مجتمعة. يستهدف هذا البحث دراسة سلوك التنظيف لدى نحل العسل المربَّى تحت ظروف وادي دوعن؛ للاستفادة منها في الإدارة المتكاملة لحلم الفاروا، وقد أجري البحث في المنحل الخاص بالباحث في وادي دوعن خلال عام كامل في الفترة من ديسمبر 2018م - نوفمبر 2019م، كما أجريت الفحوصات المختبرية في مركز نحل العسل بوادي دوعن.

تبين النتائج اختلاف أعداد حلم الفاروا على الحضنة والنحل في طوائف التجربة خلال شهور السنة، وتختلف أيضًا أعداد حلم الفاروا على الحضنة والنحل من طائفة إلى أخرى. وأوضحت النتائج اختلافَ متوسط أعداد حلم الفاروا المشوَّهة من شهر إلى آخر خلال شهور السنة؛ فكان أعلى متوسط لأعداد حلم الفاروا المشوهة في فبراير (39.6 حلمًا/ طائفة) ، وسجل أدنى متوسط لها في أكتوبر (4 حلمات/ طائفة). وبينت النتائج أن التشوهات كانت على الأرجل والدرع الظهري، إذ كانت الفاروا مشوَّهة الأرجل، أو مشوَّهة الدرع الظهري، أو مشوَّهة الأرجل والدرع الظهري معًا. النسبة العظمى من التشوهات كانت على الأرجل، إذ بلغت نسبة الفاروا مشوهة الأرجل (74.12%) ، في حين كانت نسبة الفاروا مشوهة الأرجل والدرع الظهري معًا متوسطة (16.20%) ، ونسبة الفاروا مشوهة الدرع الظهري منخفضة (9.57%). وأكدت النتائج أن سلوك النحل في التنظيف يزداد بزيادة أعداد الفاروا على الحضنة والنحل (شدة الإصابة) ، إذ سجّل معامل ارتباط قوي ومعنوي بين متوسط أعداد الفاروا المشوهة في الطوائف وأعداد الفاروا في الطوائف (على النحل والحضنة) ، وبلغ معامل الارتباط (r = 0.937).

Varroa destructor mite is one of the most important pests worldwide. Infestation of these pests results in direct and indirect loss and eventually leads to loss of honeybee colonies if not control. Varroa destructor alone causes heavy losses that exceed the losses caused by all other bee pests together.

This research aims to study the grooming behavior of Yemeni Honeybee Apis mellifera jemenitica in Doan Valley, to achieve an integrated management of Varroa destructor mite. The research was carried out in a private apiary in Wadi Dow'an for one year (from December 2018 until November2019). The laboratorial works were performed at the Honeybee Center in Wadi Dow'an . The results indicated that the numbers of mites on brood and adult bees in experiment colonies varied from one colony to another and from one month to another. The study results also showed a difference in the average number of the damaged mites from one month to another during the year. The highest average for the numbers of the damaged mites was in February (39.6 mites/ colony), whereas the lowest percentage was in October (4 mites/ colony). The results revealed that the damages were on the legs and the dorsal shield. The damaged mite is of three types damaged mite in legs, damaged mite in dorsal shield, damaged mite in both legs and dorsal shield. The maximum percentage of damaged mites was in legs (74.12%), while the percentages of damaged mites in both legs and dorsal shield and in dorsal shield were 16.20% and 9.57 respectively. It has been found that there is a significant negative correlation (r = 0.937) between the development of the Varroa infestation in honeybee colonies during the year and the percentage of damaged mites.
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